
Den 17-09-2013 19:37, Anders Ztorm - Solenergi Danmark A/S skrev:
Til samtlige medlemmer af Klima-, Energi- og Bygningsudvalget 

Den 19. august 2013 blev vedhæftede anmodning om dispensation til gennemførelse af 
solcelleanlæg, omdelt til alle medlemmer af Klima-, Energi- og Bygningsudvalget. Dette vedrører 
anlæg som overholder lov nr. 199. § 4, stk. 7, som blev vedtaget 28. juni 2013.

Vi genoptog processen med kommunerne, og har snarest muligt brug for den anmodede 
dispensation, idet vi går ud fra, at alle medlemmer, er bekendt med, at det nu efter den sene 
vedtagelse af lovændring, desværre umuliggør at etablere anlæggene i 2013. 

Anlæg som indgår i lov nr. 199, skal der ske en politisk behandling i de respektive kommuner, i 
form af:
a)     off. gørelse af debatoplæg for de konkrete ansøgte projekter – min. 1 måned, 
b)     herefter skal der udarbejdes og tages politisk stilling til et nødvendigt lokalplanforslag samt 
kommuneplantillæg 
c)     med en politisk behandling før processen på min. 1 måned 
b)    offentliggørelse af planerne 2 måneder og
c)      1 måned til vedtagelse af planerne. 
d)     Først herefter kan der ordres nettilslutning.

Den samlede sagsbehandlingstid, som først var mulig at genoptage efter sommerferien 
medio/ultimo august udgør i alt min. 5 måneder og herefter kommer hele den fysiske proces med 
nettilslutning og etablering af det fysiske projekt, som nu ydermere ikke ligger i en optimal årstid. 
Det vil derfor ikke være muligt, at gennemføre de solcelleanlæg, som opfylder kravene i lov nr. 
199, § 4 stk. 7 under den tidshorisont, loven fastsætter. 

Den 12. november 2012, hvor Solenergi Danmark startede processen, var det klart at anlæggene 
under alle omstændigheder skulle etableres i 2013 pga. tariffen, processen blev d. 20. marts lagt på 
is indtil 28. juni, vedtagelsen lagde op til sommerferien, hvilket gjorde at processen først kunne 
genoptages i kommunerne i August.

Hertil mangles stadig en godkendelse fra EU, og bekendtgørelsen, som skal beskrive definitionen af 
et fællesanlæg, er til dag stadig ikke udarbejdet af energistyrelsen.

Som vi ser det, er der tale om få projekter på landsplan, som overholder Lov nr. 199, stk. 7 § 4 og 
som kan gennemføres. For vores vedkommende er det kun ca. 10% af de anlæg vi arbejdede på fra 
12. november 2012 til 20. marts 2013 der ligger indenfor Lov nr. 199, stk. 7 § 4, dvs. pt. er næsten 
90% af årets omsætning tabt og vi ønsker ikke at miste de sidste 10%. 

Det er Solenergi Danmarks ønske, at så mange som muligt af vore projekter, etableres som 
fællesanlæg, da der i lokalbefolkningen, var og stadig er stor interesse for at blive medejere af disse 
anlæg. Dvs. borgere, hvor tagene er uegnede eller for små, vil kunne blive medejere og tage ansvar 
for deres Co2 udslip.

Solenergi er som bekendt et rigtig godt supplement til vindenergien, da solceller producerer uanset 
vindforholdene og derfor vil kunne være med til at løse, det problem, som vi i dag står overfor, at 
der i vindstille perioder er for lidt strøm på nettet, med mulighed for at drosle ned på kraftværkerne. 
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Det har været et yderst turbulent og problematisk år for os pga. lovgivningen, og hvorfor ikke 
imødekomme dette beskedne ønske om dispensation? Det er
realisere disse få solcelleprojekter, nu vi er så langt i processen og har brugt så mange ressourcer på 
det.

Med baggrund i ovenstående skal vi hermed venligst anmode Klima
om på deres møde den 18. september 2013 under eventuelt, at drøfte nærværende og tage stilling til 
at kontakte miljøministeren med henblik på at give den nødvendige dispensation.

Med venlig hilsen / Best regards. 

Anders Ztorm
Adm. Direktør / CEO 

Den 18-09-2013 10:12, Anders Ztorm 
Kære Alle

Jeg skrev i min email i går at det var 10% af vore anlæg som overholder lov nr. 199. § 4, stk. 7, 
vedtaget 28. juni 2013. For at præcisere dette, så udgør dette for vores vedkommende kun tre 
tilmeldinger til de lokale netvirksomheder, hvilket er et meget begrænset antal, det har dog stor 
betydning for virksomheden at vi kan realisere disse og for at det giver mening skal det være med 
tariffen for 2013, hvilket som sagt kræver en dispensation.

Med venlig hilsen / Best regards. 

Anders Ztorm
Adm. Direktør / CEO 

Fra: Anders Ztorm - Solenergi Danmark A/S [
Sendt: 18. september 2013 18:38
Emne: Re: Anmodning om dispensation til gennemførelse af opstilling af solcelleanlæg iht. lov nr. 199 § 4, 
stk. 7

Kære Klima-, Energi- og Bygningsudvalg

Jeg håber i har haft et godt møde i dag og håber snarest at høre fra jer. For at give et bedre indblik i 
de solcelleprojekter vi arbejder med, har jeg vedhæftet et debatoplæg, anlægget skal udbydes som 
fællesanlæg til beboerne i Hundborg by og omegn. Anlægget vil kunne producere strøm til 1500 

Det har været et yderst turbulent og problematisk år for os pga. lovgivningen, og hvorfor ikke 
imødekomme dette beskedne ønske om dispensation? Det er ekstremt vigtigt vi får mulighed for at 
realisere disse få solcelleprojekter, nu vi er så langt i processen og har brugt så mange ressourcer på 

Med baggrund i ovenstående skal vi hermed venligst anmode Klima-, Energi-
møde den 18. september 2013 under eventuelt, at drøfte nærværende og tage stilling til 

at kontakte miljøministeren med henblik på at give den nødvendige dispensation.

Tel.: +45 50 720 700
Mob.: +45 50 200 500
E-mail: az@SolenergiDanmark.dk

www.SolenergiDanmark.dk

Vedvarende energi der betaler sig... 

Ztorm - Solenergi Danmark A/S skrev:
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Solenergi Danmark A/S [mailto:az@solenergidanmark.dk] 

Re: Anmodning om dispensation til gennemførelse af opstilling af solcelleanlæg iht. lov nr. 199 § 4, 
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hustande og der er stor opbakning i området.

Der er brugt megen tid og ressourcer på projektet også fra Thisted kommune og Thy Mors Energi 
side og det vil være en uheldig situation hvis dette er spildt nu hvor sagen er genoptaget efter 
lovændringen d. 28. juni.

De fleste ved at politisk behandling af vindmølle projekter
ligeledes gældende for solcelleprojekter. Jeg er klar over der ikke har været politisk fokus på dette, 
da energiloven blev vedtaget i hast d. 28. juni. 

En dispensation er for os en nødvendig hjørnesten som gør 
Klima-, Energi- og Bygningsudvalget er nu gjort opmærksom på problemet og vi håber jeg der er 
hjælp at hente så vi i Solenergi Danmark A/S på en eller anden måde kan få den nødvendige 
dispensation for de tre tilmeldinger vi har under § 4, stk. 7 så disse kan realiseres. 

Under nuværende forhold har vi 14 års tilbagebetalingstid på projektet, hvilket er acceptabelt, men 
dette vil stige til 23 år hvis projektet etableres med 2014 tariffen hvilket gør at vi må opgive 
projektet. Vi er jo på markedspris efter 10 år hvilket pt. er 0,32 kr og vi kan ikke vide om dette 
stiger efter 10 år, da vi jo i lovgivningen ikke er garanteret en minimums pris på 0,60 kr, dette ville 
selvfølgelig hjælpe, det vil kun ændre tilbagebetalingst
er problematisk. Det er kort sagt et værre rod vi er havnet i med den lovgivning der er vedtaget hen 
over året.

Med venlig hilsen / Best regards. 

Anders Ztorm
Adm. Direktør / CEO 
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